



ធនាគារជាតិ នៃ កម្ពុជា

លេខ.....

សុន្ទរកថា

**លោកជំទាវ នាវ ប័ន្តថាណា ទេសាភិបាលទេ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា
ថ្លែងក្នុងឱកាសបើកសិក្ខាសាលាស្តីពី “សារៈសំខាន់នៃការចងក្រងស្ថិតិ”**

សណ្ឋាគារភ្នំពេញ ថ្ងៃសុក្រ ៦កើត ខែស្រាពណ៍ ឆ្នាំច សំរឹទ្ធិស័ក ព.ស. ២៥៦២
រាជធានីភ្នំពេញ ថ្ងៃទី១៧ ខែសីហា ឆ្នាំ២០១៨

សូមគោរព!

- ឯកឧត្តម ទួន ថាវៈ រដ្ឋលេខាធិការ ក្រសួងផែនការ
- លោកជំទាវ ហង់ លីណា ប្រតិភូរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ទទួលបន្ទុកជាអគ្គនាយកវិទ្យាស្ថានជាតិស្ថិតិ
នៃក្រសួងផែនការ
- លោកជំទាវ ជា សិរី អគ្គនាយកបច្ចេកទេស ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា
- លោកបណ្ឌិត ចន ណារិទ្ធ អគ្គនាយករង នៃអគ្គនាយកដ្ឋានគោលនយោបាយនៃក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច
និងហិរញ្ញវត្ថុ
- ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!

ខ្ញុំមានក្តីសោមនស្សរីករាយ ដែលបានចូលរួមជាអធិបតីក្នុងសិក្ខាសាលាស្តីពី “សារៈសំខាន់នៃការ
ចងក្រងស្ថិតិ” ថ្ងៃនេះ ដែលសហការរៀបចំឡើងដោយធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា និងវិទ្យាស្ថានជាតិស្ថិតិនៃ
ក្រសួងផែនការ។ ព្រឹត្តិការណ៍នេះពុំមែនជាលើកទី០១ ដែលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា និងវិទ្យាស្ថានជាតិស្ថិតិ
នៃក្រសួងផែនការបានរួមសហការគ្នាក្នុងកិច្ចការពង្រឹងគុណភាពនិងវិសាលភាពស្ថិតិរបស់ប្រទេសកម្ពុជា
នោះទេ ពេលកន្លងមកស្ថាប័នទាំងពីរធ្លាប់បានសហការគ្នាធ្វើការអង្កេតវិនិយោគផ្ទាល់បរទេសឆ្នាំ២០១៤
និងបានរៀបចំពិធីប្រកាសផ្សព្វផ្សាយលទ្ធផលនៃការធ្វើអង្កេតនេះកាលពីឆ្នាំ២០១៦ ព្រមទាំងបានចូលរួម
ឧបត្ថម្ភគាំទ្រដល់ការផ្សព្វផ្សាយច្បាប់ស្តីពី ស្ថិតិ ដែលបានធ្វើវិសោធនកម្មកន្លងទៅ។

ខ្ញុំសូមស្វាគមន៍យ៉ាងកក់ក្តៅចំពោះ ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញាទាំងអស់ ដែលបានអញ្ជើញចូលរួមក្នុងសិក្ខាសាលានាពេលនេះ ដែលរៀបចំឡើងក្នុងគោលបំណងផ្សព្វផ្សាយឱ្យបាន ទូលំទូលាយអំពីអត្ថប្រយោជន៍នៃការចងក្រងនិងការប្រើប្រាស់ទិន្នន័យស្ថិតិសេដ្ឋកិច្ច ក្នុងការរៀបចំគោល- នយោបាយម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច ផែនការនិងយុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍន៍ និងការសិក្សាស្រាវជ្រាវនានាដែលពាក់ព័ន្ធនឹង សេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុ។ លើសពីនេះ សិក្ខាកាមទាំងអស់ដែលអញ្ជើញមកពីក្រសួង-ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធរបស់ រាជរដ្ឋាភិបាល គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ សមាគមពាក់ព័ន្ធ ស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ អ្នកសិក្សា ស្រាវជ្រាវ និស្សិត វិនិយោគិន និងវិស័យឯកជនផ្សេងទៀត នឹងមានឱកាសបានជួបពិភាក្សាគ្នាដោយផ្ទាល់ ដើម្បីចែករំលែកទស្សនៈ និងស្វែងយល់ពីកាតព្វកិច្ចនិងតួនាទីរបស់ខ្លួនក្នុងការចូលរួមយ៉ាងសកម្មសម្រាប់ វិស័យស្ថិតិនៅកម្ពុជា។

ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!

សិក្ខាសាលានេះត្រូវបានរៀបចំឡើងនៅក្នុងពេលវេលាមួយ ដែលមានការផ្លាស់ប្តូរដ៏សំខាន់ក្នុងតំបន់ និងក្នុងសកលលោក ស្របពេលដែលទិន្នន័យស្ថិតិកាន់តែដើរតួនាទីដ៏សំខាន់ក្នុងបរិយាកាសមួយដែលមាន ការរីកចម្រើនទៅមុខជាលំដាប់។ ស្ថិតិជាបណ្តាក្រុមនៃចំនួនតួលេខឬលទ្ធផលទាំងឡាយដែលអ្នកសិក្សា ស្រាវជ្រាវ ក្រុមអ្នកវិភាគ និងអ្នកអនុវត្តន៍គោលនយោបាយចង់ដឹងពីព័ត៌មានទាំងនោះ ហើយត្រូវបានគេ ស្វែងរកជាប្រចាំនូវទិន្នន័យ ដែលអាចជាប្រភេទម៉ាក្រូនិងមីក្រូ តាមរយៈប្រភពទិន្នន័យផ្សេងៗគ្នាដែលអាច ជឿទុកចិត្តបាន។ គ្រប់បណ្តាប្រទេសនានាលើពិភពលោកត្រូវការទិន្នន័យស្ថិតិជាចាំបាច់សម្រាប់បម្រើ ឱ្យតម្រូវការផ្សេងៗរៀងខ្លួន។ ប្រសិនបើប្រទេសមួយមានស្ថិតិប្រកបដោយគុណភាពនិងផ្សព្វផ្សាយទាន់- ពេលវេលា នោះរដ្ឋាភិបាល អ្នកសិក្សាស្រាវជ្រាវ ធុរជន អង្គការអន្តរជាតិ និងអ្នកប្រើប្រាស់ទិន្នន័យផ្សេងទៀត នឹងមានលទ្ធភាពគ្រប់គ្រាន់ក្នុងការរៀបចំ ឬកែតម្រូវគោលនយោបាយ និងផែនការយុទ្ធសាស្ត្រ របស់ខ្លួនឱ្យ បានត្រឹមត្រូវ គ្រប់ជ្រុងជ្រោយ និងមានប្រសិទ្ធភាព ដូចពាក្យលោក George Bernard Shaw បានលើក ឡើងថា “បុគ្គលដែលឆ្លាតវៃពិតប្រាកដត្រូវធ្វើអ្វីមួយដោយផ្អែកលើស្ថិតិ” (It is the mark of a truly intelligent person to be moved by statistics)។ ជាងនេះទៅទៀត ក្នុងអំឡុងពេលជាងពីរទសវត្សរ៍ ចុងក្រោយនេះ បរិស្ថានសេដ្ឋកិច្ចនិងហិរញ្ញវត្ថុសកលកាន់តែមានភាពប្រទាក់ក្រឡាគ្នា ស្មុគស្មាញ និង ប្រកួតប្រជែង ដូច្នេះការចងក្រងស្ថិតិមួយដែលមានស្តង់ដារនិងមានទំនុកចិត្ត គឺកាន់តែមានតម្រូវការខ្ពស់ សម្រាប់គាំទ្រនិងត្រាយផ្លូវក្នុងការធ្វើសេចក្តីសម្រេចគោលនយោបាយមួយឱ្យបានរឹងមាំទាំងក្នុងវិស័យ

សាធារណៈ និងឯកជន ក៏ដូចជាធ្វើការប្រៀបធៀបជាមួយស្ថិតិសេដ្ឋកិច្ចរបស់ប្រទេសដែលជាដៃគូ ផងដែរ។ ទន្ទឹមនេះ ស្ថិតិក៏ត្រូវបានចាត់ទុកជាធាតុចូលដ៏សំខាន់មួយសម្រាប់ធ្វើឱ្យជីវិតកាន់តែល្អប្រសើរ តាមរយៈ ការវិភាគ និងការព្យាករពីស្ថានភាពដែលអាចមានការប្រែប្រួលនៅថ្ងៃអនាគត។

ក្នុងនាមជាធនាគារកណ្តាលដែលជាអាជ្ញាធររូបិយវត្ថុ មានតួនាទីភារកិច្ចចម្បងៗជាច្រើន ដើម្បី ថែរក្សាស្ថិរភាពថ្លៃ សំដៅចូលរួមចំណែកក្នុងការគាំទ្រនិងជំរុញកំណើនសេដ្ឋកិច្ចរបស់ប្រទេស ជាពិសេស ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាជាស្ថាប័នដែលទទួលភារកិច្ចក្នុងការប្រមូល រៀបចំ ដំឡើង និងវិភាគស្ថិតិចំនួនពីរគឺ i/- ស្ថិតិវិស័យក្រៅប្រទេស និង ii/- ស្ថិតិរូបិយវត្ថុនិងហិរញ្ញវត្ថុ។ បន្ថែមលើនេះ ធនាគារកណ្តាលក៏ជា អ្នកផលិត អ្នកផ្សព្វផ្សាយ អ្នកប្រើប្រាស់ទិន្នន័យស្ថិតិ អ្នកវិភាគ និងអ្នកវាយតម្លៃ គ្រប់ជ្រុងជ្រោយពាក់ព័ន្ធនឹងការ ចេញផ្សាយស្ថិតិ ផងដែរ។ ទន្ទឹមនេះ គុណភាពស្ថិតិជាចំណុចអាទិភាពដែលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាតែងតែ យកចិត្តទុកដាក់ខ្ពស់ តាមរយៈការធ្វើបច្ចុប្បន្នកម្មលើវិធីសាស្ត្រចងក្រង ការពង្រីកវិសាលភាពរបស់ប្រភព ទិន្នន័យ និងការកែលម្អវិធីសាស្ត្រនៃការប្រមូលទិន្នន័យ ជាដើម។ ផ្អែកតាមបទពិសោធន៍របស់ប្រទេសនានា ក្នុងតំបន់ និងរូបខ្ញុំផ្ទាល់ ស្ថិតិដែលមានគុណភាពល្អនិងទាន់ពេលវេលា គឺជាបុរេលក្ខខណ្ឌមួយសម្រាប់ ធនាគារកណ្តាលអាចសម្រេចបាននូវគោលដៅរក្សាស្ថិរភាពរូបិយវត្ថុនិងហិរញ្ញវត្ថុ ព្រមទាំងជំរុញដល់ការ អភិវឌ្ឍវិស័យហិរញ្ញវត្ថុដែលកំពុងរីកចម្រើន។

តាមរយៈសិក្ខាសាលារបស់យើងនាថ្ងៃនេះ ខ្ញុំជឿជាក់ថា ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី និងនាងកញ្ញា នឹងបានស្វែងយល់បន្ថែមអំពីទំនាក់ទំនងនៃការចងក្រង ការផ្សព្វផ្សាយ និងការប្រើប្រាស់ ទិន្នន័យស្ថិតិ តាមរយៈការធ្វើបទបង្ហាញរបស់វាគ្មិនកិត្តិយសដែលមានជំនាញ និងបទពិសោធន៍លើការងារស្ថិតិ មកពីធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា វិទ្យាស្ថានជាតិស្ថិតិនៃក្រសួងផែនការ ក្រសួងផែនការ ក្រសួងសេដ្ឋកិច្ចនិង ហិរញ្ញវត្ថុអំពីប្រធានបទសំខាន់ៗពាក់ព័ន្ធនឹងទិន្នន័យស្ថិតិសេដ្ឋកិច្ចទាំងអ្នកផលិតនិងអ្នកប្រើប្រាស់ទិន្នន័យ ស្ថិតិ។ ក្រៅពីនេះ ខ្ញុំក៏ជឿជាក់ផងដែរថា គ្រប់បណ្តាក្រសួង-ស្ថាប័នទាំងក្នុងវិស័យសាធារណៈ និងឯកជន នឹងរួមសហការយ៉ាងសកម្មក្នុងការចែករំលែកព័ត៌មានទិន្នន័យស្ថិតិ សំដៅធ្វើយ៉ាងណាធានាឱ្យបាននូវការ អភិវឌ្ឍសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយចីរភាព។

ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!

ការចងក្រងស្ថិតិអាចប្រឈមនឹងបញ្ហាជាច្រើន មុននឹងអាចផលិតនិងផ្សព្វផ្សាយស្ថិតិឱ្យបានទាន់- ពេលវេលា និងអាចទុកចិត្តបាន។ អាស្រ័យហេតុនេះហើយ ក្នុងឱកាសសិក្ខាសាលានាពេលនេះ យើងមាន

វាគ្មានធ្វើបទបង្ហាញ ដើម្បីចែករំលែកបទពិសោធន៍អំពីការចងក្រងនិងការប្រើប្រាស់ទិន្នន័យស្ថិតិ។ ខ្ញុំសង្ឃឹម ថាសិក្ខាកាមទាំងអស់នឹងចូលរួមស្តាប់នូវបទបង្ហាញដែលមានជាបន្តបន្ទាប់នាពេលបន្តិចទៀតនេះ។

មុននឹងបញ្ចប់ ខ្ញុំសូមថ្លែងអំណរគុណចំពោះវត្តមានរបស់ គណៈអធិបតី ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា តំណាងក្រសួង-ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល អ្នករៀបចំគោលនយោបាយ គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ សមាគមពាក់ព័ន្ធ ស្ថាប័នហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ អ្នកសិក្សាស្រាវជ្រាវ និស្សិត វិនិយោគិន និងវិស័យឯកជនផ្សេងទៀត ដែលបានចំណាយពេលវេលាដ៏មានតម្លៃមកចូលរួមសិក្ខាសាលា នាពេលនេះ។

ជាបរិយោសាន ខ្ញុំសូមជូនពរ គណៈអធិបតី ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ឱ្យ ជួបប្រទះតែពុទ្ធពរទាំងប្រាំប្រការ គឺ អាយុ វណ្ណៈ សុខៈ ពលៈ បដិភានៈ កុំបីឃ្លៀងឃ្លាតឡើយ។ ខ្ញុំជឿជាក់ ថា អង្គសិក្ខាសាលារបស់យើងនឹងប្រព្រឹត្តទៅប្រកបដោយផ្លែផ្កា និងទទួលជោគជ័យ។

ខ្ញុំសូមប្រកាសបើកសិក្ខាសាលាស្តីពី សារៈសំខាន់នៃការចងក្រងស្ថិតិ ជាផ្លូវការចាប់ពីពេលនេះ តទៅ។

សូមអរគុណ!